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JOOST DIJKGRAAF

Enschede

Zoals hij dat graag doet dropte Sander Schimmelpenninck maar eens een bommetje in een volle zaal in Hengelo. De ruimte bij het grand café De
Verééniging was woensdag volgestroomd met relaties van de hogeschool Saxion voor een verjaardagsfeestje. De als presentator ingehuurde
Schimmelpenninck las zijn column voor over het 'verstikkende conservatieve klimaat in Twente' en de als gevolg daarvan 'massaal vertrekkende
jongeren'. "Nodeloos scherp", reageerde Saxionvoorzitter Anka Mulder live op het podium. "Ik herken het beeld niet. Blijkbaar kwam jij alleen studenten
tegen die naar het westen willen. Als ze dat willen, dan gun ik ze dat van harte. Dit is geen gevangenis. Dit is een plek waar je wilt wonen óf niet."

De hoogste baas van Saxion heeft de cijfers aan haar zijde. Veel hbo-studenten blijven in deze regio na hun studie. Van alle Saxionstudenten wordt ruim
70 procent behouden voor de regio. Dat cijfer gaat in sommige jaren richting de 80 procent. "Er is geen gemeente of zorginstelling waar niet iemand met
een Saxiondiploma werkt", aldus Mulder.

En dat was precies de bedoeling toen Saxion werd opgezet 25 jaar geleden. De onderwijsreus uit het oosten ontstond als fusie uit de Rijkshogeschool
IJselland in Deventer en de Hogeschool Enschede, dat weer voortkwam uit onder meer de Hogere Textiel School De Maere en hts'en in Enschede en
Hengelo.

Uithoek
Een onderwijsreus die makkelijker de concurrentie moest aankunnen met andere hogescholen. "We wilden ons op de oost-westas richting de Randstad
positioneren en samen een sterke positie opbouwen", zegt Albertjan Peters. Hij was de eerste bestuursvoorzitter van Saxion na de fusie in 1998. "Vanuit
Enschede gezien lagen we in een uithoek. Dat kostte ons studenten. En er was geen sterke oriëntatie op Duitsland."

De bestuurder uit Oldenzaal leidde Saxion tussen 1994 en 2000. Hij zag hoe de instelling uitgroeide tot dé banenmachine van Oost-Nederland. Peters
vindt dat de hbo-instelling 'voor de economische ontwikkeling van Nederland de afgelopen veertig jaar belangrijker was dan universiteiten'. "Want er
zijn natuurlijk veel praktisch geschoolde, maar op goed niveau opgeleide mensen in het hbo."

Saxion begon in de jaren voor de millenniumwisseling in Enschede en Deventer en breidde in 2001 uit naar Apeldoorn. Er zijn nu drie vestigingen met
ruim 27.000 studenten en 3000 medewerkers. Enschede was van oudsher de grootste hogeschool en werd met de nieuwe stadscampus vanaf 2000 het
uithangbord.

Saxion is een sterk merk. "De opzet is geslaagd", zegt Peters. "Ik kwam in die jaren in een crisissituatie binnen. Enschede lag al snel overal ver vanaf, dat
was ook psychisch. Om dat te doorbreken zeiden we: We moeten een grote organisatie in Oost-Nederland zijn. " De score van 70 procent 'thuisblijvers' is
volgens de huidige voorzitter Anka Mulder een 'uitstekend getal'. Ze zwaait vanaf 2018 de scepter. Veel talent blijft behouden, niet alle. "Veel meer kan
niet, is onrealistisch", aldus Mulder. "Dan zeg je dat kinderen niet verder mogen kijken dan hun neus lang is."

Verschraling
De voorzitter vindt het belangrijker te zorgen dat de regio aantrekkelijk blijft. Met de verwachte krimp in studentenaantallen is dat een extra probleem.
Mulder zegt dat de afgelopen jaren investeringen uit Den Haag vooral naar regio's gingen die al economisch sterk waren, met het idee dat dat vanzelf
verder druppelde naar de rest van het land. Volgens het rapport Elke regio telt leidde dat tot een 'spiraal van verschraling'. Met afbrokkelende
voorzieningen in Twente en de Achterhoek, waar basisvoorzieningen als bushaltes of basisscholen verdwijnen. "Dat moet omdraaien willen we
interessant blijven", zegt Mulder. Geen gekke wensen, vindt ze, in een regio die kansrijk en krachtig is en met een sterk mkb. "Er liggen hier zoveel
kansen, maar dan moet je een goede infrastructuur hebben. Een dubbele spoorlijn tussen Enschede en Zwolle. En er moet geïnvesteerd worden in
cultuur en in onderwijs."

Het jubilerende Saxion groeide in 25 jaar uit tot misschien wel dé banenmachine van de regio. De eerste bestuursvoorzitter en de
huidige hoogste baas kijken terug en vooruit op het 'project Oost-Nederland'. "We lagen toch in een uithoek."


